

ВЕСТНИК
Томского государственного университета
2016. № 403. Февраль

- ФИЛОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО

- PHILOLOGY
- HISTORY
- LAW

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
2016. № 403. February

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р
филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р
пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук,
проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд.
физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук,
проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;
О.В. Петрин, директор Издательского Дома Томского
государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат.
наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потехаев**, д-р физ.-
мат. наук, проф.; **Л.М. Прокументов**, д-р юрид. наук, проф.;
З.Е. Сахарова, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим.
наук., доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ;
С.П. Сущенко, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьяна**, канд. геол.-
минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;
О.Н. Чайковская, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р
ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;
Э.Р. Шрагер, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice
Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate
Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology,
Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics
and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of
Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate
Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher;
A. Glazunov, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of
Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics,
Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**,
Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology;
V. Zinoviev, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics,
Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior
Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**,
Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of
Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in
Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific
and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of
Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law,
Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor;
Yu. Slizhov, PhD in Chemistry, Associate Professor;
V. Sumarokova, Director of TSU Publishing House;
S. Sushchenko, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD
in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD
in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of
Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics,
Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of
Education, Professor; **E. Shragr**, Dr. of Engineering, Professor

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –

В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:

Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –

Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прокументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.С. Янушкевич,
д-р филол. наук, профессор

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief

Vasilii P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief

Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor

Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Aleksandr S. Yanushkevich,
Doctor of Philology, Professor

Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index и индексируется на Web of Science.

The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал входит в «Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук» Высшей аттестационной комиссии при Министерстве образования и науки Российской Федерации.

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,
электронный вариант № 018693
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;
электронный вариант – 1561-803X
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

Certificates of registration: printed version № 018694,
electronic version № 018693
Issued by the Russian Federation State Committee for Publishing
and Printing on April 14, 1999.
ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X
April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОЛОГИЯ

- Витязева Ю.А.** Коммуникативная стратегия «Привлечение и удержание внимания» в медиадискурсе на примере научно-популярного сериала 5
Незнамова А.Ю. Элементы поэтики комедии дель арте в «Поэме без героя» А. Ахматовой 10
Фесенко В.П. Выбор родительного / винительного падежа существительных абстрактной семантики при переходных глаголах с отрицанием (корпусное исследование конструкций с глаголами *давать, находить, обнаруживать*) ... 15

ИСТОРИЯ

- Барнинова Е.Б.** Трансформация отношений Китая с кочевыми народами Центральной Азии в эпоху Средневековья 23
Ворошилова А.С. «Неканоническое поведение» священников переселенческих приходов: причины и специфика 28
Гордеев П.Н. «Рабочая» пьеса на революционной сцене: постановка «Зарева» Е.П. Карпова в Михайловском театре 15 апреля 1917 г. 34
Гумерова Ж.А., Шелехов И.Л. Основные направления исследования русского национального самосознания в XX–XXI вв. 39
Дамешек Л.М., Кушнарцева М.Д. Купеческая переписка как источник изучения проблем развития пушной торговли крупным капиталом в Северо-Восточной Сибири во второй половине XIX – начале XX в. 43
Кискидосова Т.А. Санитарное состояние городов Енисейской губернии в конце XIX – начале XX в. 49
Колева Г.Ю. К вопросу о первом руководителе Главтюменнефтегаза 54
Коньков Д.С. Репрезентация Римской Британии в современных британских школьных учебниках в контексте формирования национальной идентичности 61
Костерев А.Г., Литвинов А.В. Профессорско-преподавательский корпус высшей школы в контексте советской модернизации 69
Куринских П.А. Методологические подходы в исследовании фольклоризма в зарубежной и отечественной историографии 79
Москаленская Д.Н. Лишение и восстановление в избирательных правах православных церковнослужителей Западной Сибири в середине 1920-х – середине 1930-х гг. 82
Нам Е.В. «Ритуальные специалисты» в системе традиционного мировоззрения народов Сибири (терминологический анализ) 87
Оруджев Ф.Н. Помощь России народам Дагестана в период борьбы против Надир-шаха 99
Погорельская А.М. Барселонский процесс и его роль в современном иммиграционном кризисе Европейского союза 103
Рагозин Д.В. Американо-китайское экономическое сотрудничество во время войны с Японией (1941–1942 гг.) 108
Расколец В.В. Подготовка и проведение съезда по организации Института исследования Сибири: октябрь 1917 – январь 1919 г. 117

CONTENTS

PHILOLOGY

- Vityazeva Yu.A.** Communicative strategy of attracting and retaining attention in media discourse on the material of popular science series 5
Neznamova A.Yu. Elements of commedia dell'arte poetics in *Poem Without a Hero* by Anna Akhmatova 10
Fesenko V.P. The abstract noun genitive / accusative case choice in transitive verbs under negation (corpus study of constructions with verbs *davat', nakhodit', obnaruzhivat'*) 15

HISTORY

- Barinova E.B.** Transformation of China's relations with the nomadic peoples of Central Asia in the Middle Ages 23
Voroshilova A.S. "Noncanonical conduct" of clergy of migrants' parishes: causes and specifics 28
Gordeev P.N. "Worker's" play on the revolutionary stage: production of *The Blaze* by E.P. Karpov in the Mikhailovsky Theatre on April 15, 1917 34
Gumerova Zh.A., Shelekhov I.L. The study of Russian national consciousness: basic approaches in the 20th and 21st centuries 39
Dameshek L.M., Kushnaryeva M.D. Merchant correspondence as a source for the study of the problems of fur trade development by companies with big capital in northeastern Siberia in the second half of the 19th and early 20th centuries 43
Kiskidosova T.A. Sanitary conditions of towns of Yenisei Province in the late 19th and early 20th centuries 49
Koleva G.Yu. On the first head of Glavtyumenneftegaz 54
Konkov D.S. Representation of Roman Britain in modern British school textbooks as the constructing of national identity 61
Kosterev A.G., Litvinov A.V. The professorial corps of the higher school in the context of Soviet modernization 69
Kurinskikh P.A. Methodological approaches in Russian and foreign folklorism research 79
Moskalenskaya D.N. Disfranchisement and restoration of voting rights of Orthodox clergymen in Western Siberia in the mid-1920s – mid-1930s 82
Nam E.V. "Ritual specialists" in the traditional worldview of the peoples of Siberia (terminological analysis) 87
Orudzhev F.N. Russia's help to the peoples of Dagestan during the fight against Nadir Shah 99
Pogorelskaya A.M. The Barcelona Process and its relevance to the current immigration crisis in the EU 103
Ragozin D.V. US-China economic cooperation during the war against Japan (1941-1942) 108
Raskolets V.V. Preparation and holding of the Congress on the Foundation of the Research Institute of Siberia: October 1917 – January 1919 117

Соколова Т.Л. Деятельность региональных печатных изданий в 1985–1993 гг.: правовое регулирование и административное воздействие (на материалах Европейского Севера России)	124	Sokolova T.L. Development of regional print media in 1985–1993: legal regulation and administrative influence (based on the materials of the European north of Russia)	124
Тяпкин М.О. Реформирование системы лесного управления и охраны лесов Российской империи в 20–30-е гг. XIX в.	130	Tyapkin M.O. Reforming the system of forest management and forest protection of the Russian Empire in the 1820s–1830s	130
Харусь О.А. Рескрипт 18 февраля 1905 г.: маневр власти и реакция общества в Сибири	135	Kharus O.A. Rescript of February 18, 1905: maneuver of the government and reaction of the society in Siberia	135
Хрисанфова Д.В. Отношения Китая и Шри-Ланки как часть стратегии «Нитка жемчуга»	140	Khrisanfova D.V. The relationship between China and Sri Lanka as a part of the String of Pearls strategy	140
Шевелев Д.Н. Организационное становление информационно-пропагандистских учреждений Временного Сибирского правительства (конец мая – начало ноября 1918 г.)	144	Shevelev D.N. Organizational formation of information and propaganda institutions of the Provisional Siberian Government (end of May – beginning of November 1918)	144
Шеметова Т.А. Торговля Синьцзяна с Востоком в 1918–1920 гг.	155	Shemetova T.A. Xinjiang trade with the East in 1918–1920	155
Шушарина М.В. Азиатское направление образовательной политики Австралии	158	Shusharina M.V. Asian direction of education policy of Australia	158

ПРАВО

Мещерякова Э.И., Ларионова А.В., Горчакова О.Ю., Гриднева А.А. Сравнительный анализ гендерных особенностей эмоционально-коммуникативной сферы руководящего состава службы исполнения наказаний	163
Щербаклова Л.Г. Формы защиты прав субъектов предпринимательской деятельности по законодательству Российской Федерации	172

КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	179
--	-----

LAW

Meshcheryakova E.I., Larionova A.V., Gorchakova O.Yu., Gridneva A.A. Comparative analysis of gender characteristics in the field of emotional communication skills of the penitentiary service management staff	163
Shcherbakova L.G. Forms of protection of business entity's rights by laws of the Russian Federation	172

BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	179
--	-----